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Dementieplan  -  Stand van zaken

In het ‘Dementieplan 2016-2019: Samen verder bouwen aan een dementievriendelijk 
Vlaanderen’ bespreekt de minister de belangrijkste evoluties aangaande dementie en 
lanceert hij enkele doelstellingen en acties voor de periode 2016 tot 2019. Zo wordt 
aandacht gevraagd voor een genuanceerde beeldvorming, wordt ingezet op een gezonde 
levensstijl, op het publiek sensibiliseren en op signalen van dementie herkennen. Ook 
wetenschappelijk onderzoek is een speerpunt in dit plan. Gelet op het belang en de 
maatschappelijke noodzaak van een correcte uitvoering en opvolging, heb ik volgende 
vragen.

1. Hoeveel gemeenten hebben zich voor het project dementievriendelijke gemeente, 
tussen 2012 en 2017 kandidaat gesteld voor dit label en hoeveel hebben het 
verworven? Graag een overzicht per jaar van de aanvragen en de uitreikingen van 
het certificaat.

2. Verwacht de minister de komende jaren een stijging in het aantal aanvragen voor 
het label van een dementievriendelijke gemeente? Kan gesteld worden dat de acties 
die Vlaanderen en het maatschappelijk middenveld ondernemen om een 
dementievriendelijk beleid te stimuleren, zal leiden tot meer gemeentebesturen die 
hiervoor ook de nodige inspanningen zullen leveren?

3. Het project FAZODEM (Farmaceutische zorg voor personen met dementie) is in 
februari 2017 van start gegaan in de provincie Antwerpen. 

Wanneer verwacht de minister de eerste resultaten te hebben en wanneer zou de 
uitrol naar de rest van Vlaanderen volgen?

4. Wat wetenschappelijk onderzoek betreft stelt de minister met een tweesporenbeleid 
te werken, waarbij men enerzijds een impuls wil geven aan het fundamenteel en 
klinisch wetenschappelijk onderzoek en anderzijds wil investeren in een verdere 
verbetering van zorgkwaliteit. Hij ervaarde ook een onevenwicht tussen wereldwijde 
academische prestatienormen en praktijkrelevantie, waarbij het laatste zeer relevant 
bevonden wordt voor Vlaanderen. 

a) Welke initiatieven worden op dit moment door de Vlaamse overheid genomen 
om onderzoekers in staat te stellen praktijkgericht zorgonderzoek te voeren? 

b) Worden specifieke projectoproepen gelanceerd voor praktijkgerichte 
zorgonderwerpen waar onderzoekers zich kandidaat voor kunnen stellen? Zo ja, 
welke en in welke looptijd en middelen wordt hiervoor voorzien?
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1. Het concept ‘dementievriendelijke gemeente’ is een intentie en beweging. Er zijn geen 
vaste criteria, noch een label om te definiëren welke gemeente dementievriendelijk is 
of niet. 
De eerste projecten werden ondersteund door een impulssubsidie van de Koning 
Boudewijnstichting, maar kunnen moeilijk allemaal veelomvattend genoemd worden 
gezien men soms focust op slechts één topic (bijvoorbeeld: vermissing) en niet de 
gehele gemeente, dwars door alle geledingen heen. Er worden dus ook geen 
certificaten uitgereikt, maar gemeenten worden zelf geresponsabiliseerd om hun acties 
zichtbaar te maken. 
Met een digitale ‘dementiemeter’ wordt het concept wel concreet gemaakt. Daarnaast 
zal de taboedoorbrekende campagne ‘Vergeet dementie, onthou mens’ ook een nieuwe 
dynamiek krijgen de komende jaren. Hiertoe zal o.a. een communicatieplan opgesteld 
worden op basis van consultatie van relevante stakeholders. Intussen werd de website 
www.onthoumens.be verrijkt met een nieuwe beeldendatabank, getuigenissen en 
goede praktijken. Het concept ‘dementievriendelijke gemeente’ wordt binnen de 
campagne opgenomen en gepromoot. We zijn er van overtuigd dat een open 
gespreksklimaat en realistische beeldvorming de basis vormen voor het verder bouwen 
aan een dementievriendelijk Vlaanderen waar mensen sneller de weg vinden naar 
gepaste hulpverlening en informatie en dus maximaal kwaliteit van leven kunnen 
behouden, ondanks dementie.
Er worden dan ook geen cijfers noch overzichten bijgehouden van het aantal 
‘dementievriendelijke gemeenten’.

2. Gelet op het feit dat in het najaar 2017 VVSG, het Expertisecentrum Dementie 
Vlaanderen, de Alzheimer Liga Vlaanderen en de Koning Boudewijnstichting de 
dementiemeter digitaal aanbieden en inkantelen in het gekende format van de 
Gezonde Gemeente, wordt uiteraard verwacht dat er een stijging is van het aantal 
gemeentebesturen die hiervoor de nodige inspanningen zullen leveren. Bijkomend 
vormt dit een validering van die gemeenten die reeds inspanningen geleverd hebben. 
Het is belangrijk dat er voor hen een platform ontstaat waarbij de initiatieven 
gebundeld staan en waar gemeentebesturen uitgedaagd worden om hun 
dementievriendelijk beleid zichtbaar te maken aan de burger. 

3. FAZODEM werd met provinciale middelen en eigen middelen van het Expertisecentrum 
Dementie Vlaanderen gerealiseerd gedurende een periode van 15 maanden tijdens de 
periode 2015-2017. Partners hierin waren KAVA (Koninklijke Apothekersvereniging 
Antwerpen), het Vlaams Apothekers Netwerk, Domus Medica, Universiteit Antwerpen, 
KULeuven).

 
Eind februari vond er in Antwerpen een slotsymposium plaats onder auspiciën van het 
provinciebestuur en werd het project opgetild naar Vlaanderen en overgedragen aan 
het Vlaams ApothekersNetwerk (VAN) die het momenteel verder opvolgt, o.m. met 
het Expertisecentrum Dementie Vlaanderen en het Vlaams Agentschap Zorg en 
Gezondheid. Het FAZODEM-project in Antwerpen resulteerde overigens in een zeer 
handige map met diverse tools voor mantelzorgers, apothekers en andere 
hulpverleners. Verder werd er een e-learning programma gerealiseerd dat ter 
beschikking staat van apothekers. Eerstdaags verwacht ik overigens de farma-



economische studie van FAZODEM. De eerste uitrol zal starten einde 2017. Ik zie 
intussen in het werkveld in bepaalde regio’s (West-Vlaanderen, Oost-Vlaanderen 
Kempen, …) een sterke beweging tot implementatie. Verder blijf ik het VAN 
ondersteunen met de fase 2 van het project zodat de integratie kan gebeuren en de 
resultaten hiervan in de loop van 2018 zichtbaar zullen zijn.

4. Vanuit het EDV werd samen met de AlzheimerLiga Vlaanderen een kennisagenda 
opgemaakt die iedereen kan raadplegen en die door het EDV aan de praktijkgerichte 
onderzoeksfora werd bezorgd. De kennisagenda ‘Op weg naar moderne dementiezorg’ 
kan je raadplegen op de website van het Expertisecentrum Dementie Vlaanderen: 
http://www.dementie.be/wp-content/uploads/2016/05/2015-01-05-
kennisagenda.pdf
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